
پس از ناکامی های تلخ و تأسف 
برانگیزی که تیم ملی وزنه برداری 
بزرگسالان ایران در میادین جهانی 
عربستان )گزینشی بازی های المپیک 
2024 پاریس( و بازی های آسیایی 
هانگژو دشت کرد، اینطور به نظر 
می رسید که مسئولان فدراسیون 
و کادرفنی تیم ملی حداقل با یک 
عذرخواهی ساده از اهالی این رشته 
و خانواده ورزش کشور مسئولیت 
این ناکامی را به دوش کشیده و 
و  ت  تفکرا تغییر  با  کنند  سعی 
استراتژی ناکام و شکست خورده 
قبلی، در مسیر بازی های المپیک 
2024 پاریس برای جبران ناکامی و 
بازگرداندن اعتبار از دست رفته به 
این رشته قدم بردارند. اما نه تنها 
این اتفاق رخ نداد بلکه مقصر اصلی 
ناکامی های به دست آمده بار دیگر 
تیم قبلی مدیریتی و فنی، همینطور 
ملی پوشان وزنه برداری که در این 
میادین شکست خورده و نتیجه 
نگرفتند معرفی شده و بار منفی این 
ناکامی تلخ روی دوش آنها انداخته 
شد. این دقیقاً درحالی است که 
وزنه برداری ایران در مسیر کسب 
سهمیه ورودی به بازی های المپیک 
قدم برمی دارد و کاروان ورزش ایران 
روی مدال آوری این رشته پرافتخار 
لمپیکی حساب باز می کند. اما  ا
واکنش های صورت گرفته بعد از 
ناکامی که در بازی های آسیایی و 
جهانی عربستان، وزنه برداران را 
هدف اصلی خود قرار داد، می تواند 
بار منفی روی عملکرد آنها داشته و 
نهایتاً انتهایش به ضرر وزنه برداری 
در مسیر کسب سهمیه ورودی به 

پاریس تمام شود.
 

تغییر نسل قبل از پاریس یعنی 
تیر خلاص به وزنه برداری!

سرمربی تیم ملی وزنه برداری با بیان 
این مطلب که قرار است مرحله 
جدید اردوی آماده سازی تیم ملی 
وزنه برداری از روز 15 آبان در تهران 
آغاز شود، بدون اینکه حتی بخشی از 
ناکامی های کسب شده را به تفکرات 

ی  یزی ها مه ر برنا و  فنی 

کادرفنی که منتهی به شکست و 
ناکامی شد ربط دهد، کمبودها را 
بار دیگر به تیم قبلی مدیریتی و فنی 
وزنه برداری مرتبط دانسته و معتقد 
است که باید حتی در مسیر المپیک 
وزنه برداری تغییر نسل اساسی داشته 

باشد. قطعاً باتوجه به اینکه خود نواب 
نصیرشلال و البته مسئولان فعلی 
فدراسیون وزنه برداری جزو مفاخر و 
ستاره های نامدار وزنه برداری جهان و 
المپیک هستند، از آنها بیان این گونه 
مطالب درحالی که فقط 9 ماه تا 
شروع بازی های المپیک زمان باقی 
مانده است، بعید به نظر می رسد. 
در هیچ جای دنیا 9 ماه مانده تا 
بازی های المپیک دنبال»تغییر نسل« 
در تیم ملی بزرگسالان نمی روند زیرا 
حتی در شرایط بحرانی فعلی که 
وزنه برداری با آن دست و پنجه نرم 
می کند، مطرح کردن این موضوع 
درست مثل تیر خلاص و خودزنی 
برای وزنه برداری است. تیم جدید 
فنی وزنه برداری حدود یک سال و نیم 
است که حکم گرفته و با فراغ بال و 
اختیار تام برنامه های فنی خود را در 
تیم بزرگسالان پیاده می کند. حالا با 
شرایط و زمان کافی که نصیرشلال و 
دستیارانش در تیم ملی بزرگسالان 
داشتند، انداختن توپ به زمین 
قبلی ها و پیدا نکردن دیواری به 
کوتاهی وزنه برداران مطمئناً اشتباه 
است و بجز به هم ریختن و بازی با 
روحیه و انگیزه وزنه بردارانی که مدعی 
 ، هستند لمپیک  ا سهمیه  کسب 

چیزی عاید کادرفنی فعلی نمی کند.
 

بعد از المپیک بروید دنبال 
تغییر نسل

یکی دیگر از موضوعاتی که سرمربی 
تیم ملی وزنه برداری به آن اشاره 
کرده بود، بحث پشتوانه سازی است 
و نگاه کادرفنی بزرگسالان برای 
ساختن و تغییر نسلی جدید در این 
رده سنی. قطعاً کسی با تغییر نسل و 
پشتوانه سازی مشکلی ندارد. بلکه 
بالعکس هرچه در وزنه برداری و 
رشته های دیگر شاهد پشتوانه سازی 
و تولید استعدادهای ناب در ورزش 
کشور باشیم این یعنی رشد و قدم 
برداشتن در مسیر رشد و توسعه 
بیشتر. اما هر چیزی سر جا و زمان 
خودش خوب است انجام شود. ضمن 
اینکه بحث پشتوانه سازی مربوط 

استعدادیابی می شود به کمیته 

فدراسیون و همینطور مربیان سازنده 
استانی و شهرستانی و تیم های پایه. 
بنابراین اینطور به نظر می رسد که 
سرمربی تیم ملی در مطرح کردن 
این موضوع یک مقدار عجولانه 
حرکت و تصمیم گرفته است. زیرا 
حالا که ورزش ایران در مسیر کسب 
سهمیه ورودی به بازی های المپیک 
2024 پاریس حرکت می کند، بحث 
پوست اندازی تیم ملی بزرگسالان 
زود است. میرمصطفی جوادی در 
دسته وزنی 89 کیلوگرم، رضا دهدار 
در دسته وزنی 102 کیلوگرم و علی 
داودی در دسته وزنی 102+ کیلوگرم 
3 ملی پوش جوان اما مدال دار ما 
هستند که تقریباً بیشتر مسیر برای 
سهمیه   3 ( مل کا سهمیه  کسب 
المپیکی برای مردان( را طی کردند. 
براین مطرح کردن یک چنین  بنا
مباحث حاشیه ای بجز بازی کردن 

با روحیه و دلسرد کردن شان 
عایدی برای ما به دنبال 

نخواهد داشت.
 

ما دانه می کاریم، دیگران 
برداشت کنند

نواب نصیرشلال: 
باید در وزنه برداری 
تغییر نسل بدهیم

نواب نصیر شلال سرمربی تیم 
ملی درخصوص عملکرد تیمش 
در جهانی عربستان و بازی های 
آسیایی هانگژو می گوید: »ما یک 
شرایط کلی داریم که باید به آن 
بپردازیم. زمانی که تیم را تحویل 
گرفتیم یکی از مسابقات گزینشی 
المپیک انجام شده بود و تقریباً 
»لانگ لیست« رد شده بود. این 
اتفاق یک مقداری دست ما را 
برای ادامه رقابت های انتخابی 
بسته بود. برای اینکه بتوانیم 
افراد دیگری را وارد این چرخه 
کنیم از زمان مسابقات جهانی تا 
المپیک یک بازه دو ساله می شود 
و فکر می کنم منطقی تر این بود که 
افراد بیشتری درگیر این چرخه 
می شدند. دو سال زمان مناسبی 
نبود تا به مرور بشود وزنه برداران 
را شناخت و رفته رفته تعداد آنها 
را کم کرد. جای تعداد زیادی از 
جوان ها در این لیست خالی بود. 
در هر صورت شرایطی پیش آمده 
که ما باید آن را بپذیریم. الان هم 
شرایط خیلی بد نیست و تمام 
افرادی که شایسته هستند، در 
اردوهای تیم ملی حضور دارند، 
منتها فاصله نفر اول ایران با نفر 
اول آسیا و نفر اول جهان در بعضی 
اوزان زیاد است و ما نیاز داریم تا 
به مرور این فاصله را کم کنیم و 
با تلاش زیاد این عقب افتادگی را 

به لحاظ رکوردی جبران کنیم.«
 نصیرشلال اشاره ای هم به تغییر 
نسل در تیم ملی وزنه برداری 
دارد: »ما چند مسابقه مهم را 
پیش رو داریم. مثل قهرمانی 
پ  کا قطر   ، سیا آ ن  لا بزرگسا
 ، لمپیک است( )که گزینشی ا
داخل سالن و... نیاز است که 
در این مسابقات شرکت کنیم. 
به خصوص در قهرمانی آسیا 
و از عنوان قهرمانی مان دفاع 
بقه  مسا چند  همین   . کنیم
باعث می شود تا نیاز بیشتری 
به وزنه برداران پیدا کنیم و تغییر 
نسل را شروع کنیم. سال آینده 
ما 2 برنامه را پیگیری می کنیم. 
اول اعزام ها است که در نهایت 
ختم به المپیک می شود. افرادی 
که در این مسیر قرار می گیرند 
قطعاً بیشترین تلاش را خواهند 
کرد تا بتوانند بهترین رکوردها 
را بزنند. در نهایت هم تلاش ما 
برای کسب هر 3 سهمیه المپیک 
است. برنامه دوم و مهمتر که در 
کنار برنامه اول پیگیرش هستیم 
پشتوانه سازی است، چه در طول 
این مسیر تا المپیک و چه پس از 
آن که مسابقات بزرگسالان جهان 
است. سفت و سخت این برنامه 
را پیگیری می کنیم تا بتوانیم برای 
سال های آینده وزنه برداری نسل 
جدیدی را تربیت کنیم که نیازهای 
وزنه برداری کشور را تأمین کنند. 
ما نیاز داریم تا در کنار ورزشکاران 
با تجربه، از نوجوانان و جوانان 
برای حضور در اردوهای تیم ملی 
دعوت کنیم تا مرحله رشد و 
تکامل آنها اتفاق بیفتد. این نیاز 
به زمان دارد اما چاره ای نیست و 

باید از همین جا آغاز شود.«

 zنقل قول

 zنگاه

انعکاس اخبار ورزش ایران
7 منهای فوتبال

 رضا عباسپور
روزنامه نگار

 چهارشنبه   3 آبان 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7429  

عباس اورسجی:

مربیان از درآمدزایی شاگردان نمی گذرند

رئیس فدراســیون کبدی گفت: »در تمام رشــته های ورزشی وقتی بازیکنی 
بــه مــدت یــک ســال بــا باشــگاهی قــرارداد می بنــدد باشــگاه بــرای نقــل و 
انتقــال آن بازیکــن بــه باشــگاه دیگــری مبلغــی را دریافــت می کنــد. مگــر 
می شــود باشــگاهی ســالیان ســال بــرای رشــد یــک بازیکن زحمت بکشــد 
و بازیکــن بــه جایــی برســد کــه بتوانــد درآمدزایــی کنــد و مربــی اش از ایــن 

مســأله بی بهــره بمانــد.«

نازنین ملایی:

تمریناتم را برای انتخابی المپیک شروع کردم

نازنیــن ملایــی، ملی پــوش رویینــگ ایــران دربــاره  شــروع تمرینــات 
خــود بــرای انتخابــی المپیــک گفــت: »از ایــن هفتــه تمرینــات خــودم را 
شــروع می کنــم چــون از اواســط آبــان مســابقات لیــگ آغــاز می شــود. 
ریــس بیشــتر زمــان  بــی المپیــک پا نتخا از طرفــی شــش مــاه تــا ا
 نداریــم. فرصــت ایــن نیســت کــه بیشــتر از ایــن وقــت را هــدر بدهــم یــا 

استراحت کنم.«

حامد حدادی

سنتر اسبق تیم ملی در دو راهی مهرام و ذوب آهن

حامد حدادی که چند فصلی را در لیگ چین حضور داشت و سال گذشته 
با مصدومیت شدیدی روبه رو شد، احتمال دارد فصل آینده در یک تیم 
ایرانی به میدان برود. حدادی که رابطه خوبی با مدیران باشگاه مهرام 
دارد و در یکی دو روز گذشته هم در تمرین این تیم حضور داشت، احتمال 
دارد فصل آینده شاگرد کوهیان شود. البته شنیده می شود این بازیکن با 
ذوب آهن هم صحبت هایی را داشته و در نهایت یکی را نهایی خواهد کرد.

از سال 1900 میلادی تا کنون ورزش 
همگانی با رویکردهای متفاوتی 
در بین اکثر کشورهای دنیا مورد 
توجه قرار گرفته است. در کشور ما 
هم ورزش همگانی از سال 1358 
تحت عنوان ورزش محلات آغاز و 
در سال 1362 رسمیت پیدا کرد. 
فدراسیون ورزش های همگانی 
جمهوری اسلامی ایران با هدف 
ایجاد امکانات و بستر مناسب 
به منظور ایجاد نشاط و شادابی 
در مردم و به دنبال آن بالا بردن 
سطح مهارت ها در سال 1371 
تشکیل شد. فدراسیونی که چندی 
پیش رشته آمادگی جسمانی از 
آن جدا و به عنوان فدراسیون 
رسمیت  به  نی  جسما دگی  ما آ
شناخته شد. علی خلیلی، رئیس 
فدراسیون ورزش های همگانی 
در مورد رویکردها و فعالیت های 
این فدراسیون معتقد است ورزش 
همگانی نیاز به توسعه بیشتری 
دارد و فعالیت های ورزش همگانی 
شهرداری ها و وزارت آموزش و 
پرورش هم بهتر است همگام با 
فدراسیون ورزش های همگانی 

باشند.
 

 یکی از مهم ترین مواردی که 
به عنوان دلیل ورزش نکردن 

مردم مطرح می شود نبود 
فضای ورزشی است. چقدر 

این مسأله را قبول دارید؟
برای جواب به این سؤال لازم 
است به پیاده روی خودم که همراه 
خانمم مسافت هشت کیلومتری 
را طی کردیم اشاره کنم. چند روز 
پیش ما تصمیم گرفتیم مسافت 8 

کیلومتری را پیاده روی کنیم و این کار 
را هم انجام دادیم در اینجا می بینید 
که ما نیاز به مکان خاصی نداریم 
اما اگر قرار باشد مسابقه ای برگزار 
شود سرانه ورزش قابل تعریف 
است. کمااینکه 21 درصد مردم 
در پارک ها تمرینات ورزشی انجام 
می دهند و 22 درصد مردم هم در 

اماکن خصوصی تمرین می کنند.
 با شهرداری و وزارت آموزش و 

پرورش همکاری دارید؟
ما بدون همکاری با هیچ کدام از 
اینها در رده مینی فوتبال محلات 
در سراسر کشور مسابقات خوبی 
را برگزار کردیم. اگر تفاهمنامه با 
اهداف توسعه ورزش با سازمان 
شهرداری و وزارت آموزش و پرورش 
داشته باشیم قطعاً ورزش همگانی 

به جایگاه بهتری می رسد.
 برای توسعه ورزش همگانی 

به خصوص در پارک ها و 
اماکن عمومی نیاز به حضور 

کارشناسان با تجربه و مربیان 
با دانش است؟

ز  ً همین طور است یکی ا قطعا
ن  سیو را فد ف  ا هد ا ین  مهم تر
ورزش های همگانی، نظام جامع 
معه  بین جا در  ورزش  توسعه 
است که این خودش هم نیاز به 
کارشناسان کاربلد ورزش و مربیان با 
تجربه است. هر مربی و یا کارشناس 
علوم ورزشی برای اینکه گروهی را 
به صورت تخصصی تمرین بدهد 
باید تمام جوانب را در نظر بگیرد 
یعنی اگر در بین گروهی که با او 
ورزش می کنند فردی از ناحیه پاها یا 
ستون فقرات یا هر عضوی از بدنش 
آسیب دیده است باید تمرینات 
ران  تخصصی برای آن ورزشکا
آسیب دیده در نظر داشته باشد. 
از لحاظ فیزیولوژی ورزشی هم ما 
باید مربیان و کارشناسانی را برای 
آموزش دعوت کنیم که تا حدودی 

تئوریسین علوم ورزشی باشند.

 چرا رشته آمادگی جسمانی 
از زیرمجموعه ورزش های 

همگانی جدا شد؟
سیاست وزارت ورزش و جوانان این 
بود که اگر رشته آمادگی جسمانی 
از فدراسیون ورزش های همگانی 
جدا شود این رشته ورزشی بیشتر 

توسعه پیدا می کند.
  صحبت های پایانی.

امیـدوارم مـردم بـه سـمت ورزش 
روی بیاورنـد و در ایـن راه تـلاش کننـد 
تـا بـا همـکاری سـایر وزارتخانه هـا، 
سـازمان ها و ارگان ها از جمله وزارت 
ورزش و جوانـان، صـدا و سـیما و 
شـهرداری ها بسـتری مناسـب بـرای 
ورزش فراهم شـود. برای این منظور 
از طریـق تبلیغـات در صـدا و سـیما و 
رسانه های گروهی برای آگاهی مردم 
بـه امـر ورزش هـای همگانـی ایجـاد 
انگیزه از طریق برگزاری جشنواره ها، 
مسـابقات، سـمینارها، کنگره هـا و 
برگـزاری کلاس هـای آموزشـی بـرای 
مربیان ورزش های همگانی بسـتری 
بـرای توسـعه ایـن رشـته ورزشـی کـه 
دارای بیشـترین شـرکت کننده است 
مهیـا شـود. کمـا اینکـه 53 درصـد 
از مـردم ورزش نمی کننـد، بـا وجـود 
زندگـی ماشـینی امـروز، تحـرک بدنـی 
افـراد بسـیار کـم اسـت و مخصوصـاً 
در شهرها بیماری های مختلف را در 

پـی داشـته اسـت. ورزش 
تنهـا عاملـی اسـت کـه 
نـد ایـن کمبـود  می توا
فقـر حرکتـی را جبـران 

ا  ر متی  سـلا و 
یـد.  نما میـن  تأ
از طـرف دیگـر، 
ی  ر ا د ر خـو بر

گـی  ند ز یـک  ز  ا
پرثمـر و لذتبخـش در 

صورتـی میسـر می شـود 
کـه شـخص در سـنین 

 بـالا از سـلامتی برخـوردار 
باشد.

رئیس فدراسیون ورزش همگانی:

53 درصد مردم 
ورزش نمی کنند

علی رضایی
خبرنگار

 zمصاحبه

 رونق پشتوانه سازی منوط به 
تحول فنی و استراتژیک در وزنه برداری

خودزنی در مسیر 
المپیک با تغییر نسل

اینطور به نظر می رسد 
که شاید سرمربی تیم 

ملی از مطرح کردن بحث 
تغییر نسل در زمان 

حساس و بحرانی فعلی 
به دنبال این است 
تا یک مقدار حاشیه 

امنیت را از وزنه برداران 
صاحبنام و عنواندار 
بگیرد. اما قطعاً این 

چاقو دو لبه تیز دارد که 
هر سمت آن می تواند 

برای کادرفنی در مسیر 
سهمیه المپیک بُرنده و 
خطرآفرین باشد. شاید 

بهتر باشد، سرمربی 
تیم ملی پشتوانه سازی 

را بسپارد به مربیان 
سازنده و پایه، خودش 

هم در مسیر المپیک 
اول به فکر تثبیت 
سهمیه های ایران 

باشد، بعد به دنبال 
تعیین رنگ مدال 
وزنه برداران ما در 

پاریس و نهایتاً هم 
تشکیل 2 یا 3 تیم که 

در زمان اضطرار بتواند 
از آنها در رویدادهای 

معتبر بین المللی کمک 
بگیرد.

ZOOM


